
Pumpen ingen vill ha. 
 
Brodalen: Vem vill sköta om en 84 år 
gammal vattenpump för tåg? Hittills 
har intresset varit svalt. Av 1000 
pumpar i Sverige finns bara 3 kvar i 
Sverige. 
När ångloken rullade på järnvägarna 
behövdes kol och vatten för att driva 
maskinerna. På över 1000 ställen i 
Sverige anlades vattenpumpar intill 
banan. Ett av de ställen där man 1912 
byggde vattenpump var vid Skådene 
mellan Hallinden och Brodalen. 
På väg till och från Lysekil stannade 
tågsätten dragna av ånglok vid pumpen 
för att tanka.   
1912 byggdes pumpen som fick sitt 
vatten från en kvarndamm på ett berg 
intill. Vattnet rann med självtryck till 
brunnen. Anordningen är av tjock 
massivt gjutjärn med en mekanisk 
pump under markytan och en grov 
ledning som fördes till lokens tank. 20 
minuter tog det att tanka ett ånglok. 
När banan elektrifierades på 50-talet 
blev vattenpumparna onödiga och 
sedan dess har 1000 pumpar skrotats. 
De 3 återstående är angripna av rost men går att bevara. 

För unga. 
Bohusläns museum är inte intresserat då pumpen inte är tillräckligt gammal. 
Järnvägsklubbarna är bara intresserade av lok och vagnar. Försök har gjorts att få 
hembygdsföreningar på Stångenäset och Lyse intresserade av pumpen. 
”Vi saknar både pengar och resurser”, säger Bertil Carlsson i Stångenäsföreningen. 
Skall pumpen bevaras måste den blästras och målas. Ett annat problem är all sly som 
växt upp. Förutom pumpen göms också den unika Brostenen med inskription samt 
granitbord och soffor som byggdes när järnvägen anlades. Stenen är från istiden. 
Inskriptionen från 1918 är idag oläslig. Hembygdsforskaren Sven Rydstrand har skrivit 



ner texten som handlar om gamla tiders män och idogt arbete. ”Det är i högsta grad 
önskvärt att pumpen bevaras, men av vem?”, undrar Bertil Carlsson. 

Egen hållplats. 
Att tåget stannade mellan Brodalen och Hallinden uppskattades av en del resenärer. 
När tåget stannade passade en del på att gå av ute på banan. 
En fru till en riksdagsman som bodde i närheten yrkade 1924 att Skådene skulle 
komma med i turlistan som reguljär hållplats. Så långt ville däremot inte SJ sträcka sig. 
Det berättas också att tåget en gång stannade för att svalka av överförfriskade 
resenärer. Konduktören var ivrig godtemplare och ville att en del passagerare på 
hemväg från Hallindenfesten skulle nyktra till. 
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